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全一頁 

一、公民與政治權利國際公約第 23 條明定，家庭作為社會之自然基本的單位，應受社

會及國家之保護，該規定於法官審判時有無適用餘地？請依照憲法及司法院憲法解

釋與相關法律闡明之。（25 分） 

二、司法院憲法解釋，曾將工作權區分為「自由選擇工作及職業」、「從事工作方法」

而予以不同之違憲審查標準，試舉例並具己見說明之。（25 分） 

三、中譯英：（15 分） 
這是宏達電(HTC)對蘋果提起的一樁反訴。宏達電指控蘋果侵犯了該公司的五項專

利，要求禁止蘋果在美國市場上進口和銷售其廣受歡迎的幾款行動裝置。  

四、英譯中：（15 分） 
A contract involving a patent or any right under a patent may contain a provision requiring 
arbitration of any dispute relating to patent validity or infringement arising under the 
contract. In the absence of such a provision, the parties to an existing patent validity or 
infringement dispute may agree in writing to settle such dispute by arbitration. Any such 
provision or agreement shall be valid, irrevocable, and enforceable, except for any 
grounds that exist at law or in equity for revocation of a contract. 

五、英文作文：（20 分） 
The motto I always abide by 
(Please limit the length to no more than 250 words.) 


